
 

Fem-ho? 
Setembre del 2016 núm. 49

S’aprova inicialment 
l’ordenança de veïnatge 
i ús de l’espai públic de 
Sant Hilari (pàg. 4)

Sant Hilari viu una Festa Major 
amb molta participació

La Diada torna a ser una 
demostració de voluntat 
d’avançar cap a un Estat 
propi (editorial, pàg. 10)

Els dies 25, 26, 27 i 28 d’agost Sant 
Hilari va viure la seva festa gran, la 
Festa Major, que enguany va estar 
acompanyada de molt bon temps i de  
molta participació de la gent del poble, 
que va omplir els carrers i places 

de la vila per gaudir de les moltes 
activitats que es van programar, gran 
part d’elles amb la col·laboració d’un 
bon nombre d’entitats del poble, 
que van contribuir a fer de la Festa 
Major una gran celebració col·lectiva.

El col·legi Sant Josep van ser els pregoners de la Festa Major d’enguany (Fotografia: Irene Fotògraf).
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No us sembla que ens estant prenent el pèl? 

No teniu la sensació que ningú sap exactament 
cap on ens porten? 

No s’està desinflant tot plegat? 

Sí, molt bé, el passat 11 de setembre hi 
havia molta gent a les manifestacions 
independentistes, segurament menys que 
altres anys, però molta. I sí, és possible que 
molta d’aquesta gent sàpiga cap on ens dirigim, 
tanmateix dubtem molt de que la majoria ho 
sàpiga.  

Des de la manifestació del juny del 2010, la de 
l’estatut, moltes coses han canviat:  s’ha cridat 
molt, s’ha sortit al carrer moltíssim, s’ha votat 
simbòlicament a unes urnes de cartró, des 
de les entitats sobiranistes s’ha treballat fins 
a l’extenuació i malauradament s’ha avançat 
molt poc. 

Continuem estant a les mans dels interessos 
econòmics, tal i com sempre ha passat i, com 
tots sabem, a l’economia no li agrada el soroll 
i menys encara la incertesa. Les elits del país 
sembla que no tenen massa clar quin camí s’ha 
de seguir, evidentment la unilateralitat no. Els 
grans grups que controlen la informació, sovint 
tergiversant la realitat al seu propi interès, no 
veuen massa clar cap on encaminar-se, però 
cap a la independència sembla que tampoc. Els 
polítics dels grans discursos i altes volades no 
saben exactament quina és la direcció que cal 
prendre i, com sempre, posen per davant els 
interessos de partit enfront de l’interès general. 

La unitat de totes les sensibilitats afins al 
dret a decidir sembla que al carrer funciona 
perfectament, però a les institucions és 

evident que no. Prova d’això aquest divendres 
9 de setembre: es rememora el 40 aniversari 
de la manifestació de Sant Boi, i una part 
del sobiranisme en queda fora apel·lant a 
diferències ideològiques (Els que van quedar 
fora segurament utilitzaran aquest fet per 
fer més victimisme, els que van organitzar 
la trobada, haurien d’haver pensat que això 
podria passar i no deixar-se manipular per 
els altres, tots plegats no ho van fer prou bé 
i d’això plora la criatura). En aquest sentit, el 
mateix 11 de setembre, la CUP organitzava 
una manifestació alternativa a la que havien 
convocat l’ANC i Òmnium. No era prou 
reivindicativa la manifestació organitzada per 
les entitats sobiranistes? 

I per acabar-ho d’adobar els tertulians, els 
craks mediàtics de tots els canals de TV, tant 
els d’un costat com els de l’altre, cada dia en 
diuen de més grosses i la gent encara se’ls 
creu. 

Malauradament, i no voldríem que fos així, des 
del PIG tenim la sensació que la gent de peu 
està un xic desorientada, n’hi ha que fins hi tot 
fastiguejada perquè no veuen quin desenllaç 
tindrà tot plegat.  Ningú no els dóna prou 
informació: no diuen quants diners ens costarà 
de la nostra butxaca independitzar-nos; no 
expliquen què ens trobarem després del xoc de 
trens; no saben què dir quan els hi preguntes 
quin reconeixement internacional tindrem un 
cop siguem independents. 

Farem una DUI o bé un RUI o un referèndum 
pactat amb l’estat espanyol?  

Serà aquest l’últim 11 de setembre reivindicatiu? 

Algú es pensa encara que l’estat espanyol 

Un onze de setembre més i 
tot segueix igual



Editorial

3

s’assentarà a una taula per pactar un 
referèndum amb les forces sobiranistes? 

I els d’En Comú Podem, què pensen fer, sortiran 
de la zona de confort i es mullaran? 

I els socialistes, defensaran el federalisme com 
fins ara han dit o bé faran un pas endavant i 
reclamaran un referèndum vinculant?

Si poguéssim contestar a tot aquest seguit de 
qüestions, segurament ja seríem una república 
i no estaríem tan pendents del què passa al 
país veí. Si hi haurà terceres eleccions, si 
governarà el PP amb Ciutadans i el PSOE, 
si el PSOE pactarà amb Podem i amb els 
nacionalistes... De moment, i això és la crua 
realitat, continuem depenent de les engrunes 
que ens va dosificant cada mes l’estat espanyol 
i fent el cor fort cada vegada que ens falten al 

respecte i es riuen a la nostra cara.  

Malgrat tot, però, els que encara creiem que 
això és possible ara no podem defallir, penseu 
que arribar fins on s’ha arribat no ha estat 
gens fàcil. Molta gent s’ha escarrassat per 
aconseguir-ho.  

Gent gran que ha lluitat tota una vida per poder 
aconseguir una Calalunya lliure, no tenen tot el 
dret de poder veure amb els seus propis ulls la 
República Catalana? 

Gent de totes les edats i condicions, que els 
últims cinc anys no han deixat d’anar a cap 
manifestació, no penseu que han de tenir 
alguna resposta al respecte? 

Gent de mitjana edat que vol un futur millor 
per als seus fills, també es mereix tenir 
esperances, veritat?

Gent jove que té tot un futur per endavant, 
molts d’ells lluitant diàriament tot i està fora 
de Catalunya, no creieu que han de tenir 
l’oportunitat de poder tornar a un nou país?     

Si mirem enrere i veiem on som ara, ens 
adonarem que s’ha avançat més del que 
segurament molts pensaven, però menys 
del que la majoria voldria. Per altra banda, 
per estar com estem en aquests moments 
i per malament que ens vagi el tema de la 
independència, segurament a pitjor no aniríem. 
Per tant, creiem que val la pena continuar 
lluitant per aquest objectiu, és una fita que ens 
costarà d’assolir però que ens donarà grans 
satisfaccions i un futur millor. 

Nosaltres estem a punt i tenim ganes de 
començar un nou camí. Esperem que els qui 
manen també estiguin a punt i siguin capaços 
de deixar els seus interessos personals a una 
banda i treballar units per poder aconseguir-
ho.

Visca Catalunya lliure!Imatge de la manifestació de Salt.
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El ple del passat 28 de juliol va començar trac-
tant tres temes d’interès, que van ser:

Càtedra de l’aigua: La directora de la càtedra 
per part de la UdG, l’Anna Menció, va venir al 
ple a explicar el nou enfoc de la càtedra.

Feina jove: En aquest punt es va donar comp-
te de l’activitat de Feina Jove, coneguda fins 
l’any passat com a Brigada jove.

Casals d’estiu: Aquí es va explicar l’acord 
a que s’ha arribat amb els diferents Casals 
d’estiu perquè disposin de places socials. 

Després van arribar els punts a debatre i votar, 
que van ser els següents:

Conveni de col·laboració amb l‘ajuntament 
d’Arbúcies per al transport adaptat a cen-
tres especialitzats per a persones discapa-
citades intel·lectuals: Aprofitant la disponi-
bilitat de la furgoneta de transport adaptat s’ha 
arribat a un acord amb l’Ajuntament d’Arbúcies 
per a utilitzar-lo conjuntament en aquests ca-
sos. Es va aprovar per unanimitat.

Ratificació del conveni amb l’agrupament 
Esplai Isards:  Com en altres anys, es firma 
un conveni amb l’Esplai d’Isards per a la re-
alització del Casal d’estiu. Es va aprovar per 
unanimitat.

Conveni de col·laboració per la produc-
ció i edició d´un llibre històric gràfic del 
municipi: Es farà una publicació per fascicles 
amb un miler de fotografies sobre la història de 
Sant Hilari. Aquesta publicació la farà l’editorial 
Efadós sense cost per a l’ajuntament, però ens 
demanen col·laboració en diversos aspectes, 
entre ells que hi hagi autors locals que facin 
els textos que acompanyaran la documentació 

gràfica. Es va aprovar per unanimitat.

Avocació de la delegació a favor del Con-
sell Comarcal de la Selva de determi-
nats procediments de gestió tributària, 
d’inspecció i recaptació de les taxes per 
ocupació de la via pública: L’Ajuntament re-
cupera la recaptació del mercat setmanal i d’ús 
del domini públic, per considerar que és més 
senzill fer la gestió des del propi ajuntament 
en aquests casos. Es va aprovar amb els vots a 
favor del PIG i en contra de PDC.

Festes locals 2017: Seran el dilluns de sego-
na pasqua, 5 de juny, i el divendres de Festa 
major, 25 d’agost del 2017. Es va aprovar per 
unanimitat.

Aprovació provisional de la modificació 
del pla parcial del sector nord-est, sup-
6, referent a usos de la zona ordenació 
d’indústria, clau 3: Després que en ple del 
28 de gener es proposés inicialment el canvi 
d’usos de totes les zones industrials per adme-
tre-hi usos religiosos, hi ha hagut una negocia-
ció i el centre de culte anirà al polígon de Mas 
Garriga. Aquest fet fa que trobem adient can-
viar només els usos d’aquest polígon, deixant 
com estan ara mateix la resta de zones indus-
trials, a l’espera del que decideixi el nou plane-
jament urbanístic. Es va aprovar amb els vots 
a favor del PIG i en contra de PDC.

Venda per subhasta solar sector Sant Jor-
di: Es va posar a venda per subhasta un solar, 
veient la voluntat d’un particular de fer-ne la 
compra, i respectant el procediment establert 
per llei. Es va aprovar per unanimitat.

Comptes generals 2015: Es van passar per 
ple els comptes de l’any 2015, que ja s’havien 

S’aprova l’ordenança de veïnatge i ús de 
l’espai públic
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analitzat a la Comissió Especial de Comptes. 
Des del PIG entenem que s’han d’aprovar els 
números, però també veiem que el tancament 
del pressupost del 2015 amb un superàvit de 
70.000€ no s’ajusta a la realitat, perquè amb 
posterioritat ens hem trobat factures no comp-
tabilitzades corresponents a aquest any 2015, 
que d’haver-se inclòs haguessin fet canviar el 
resultat del 2015, però no l’estat comptable de 
l’ajuntament. Per això dos regidors del PIG hi 
van votar en contra i els altres 5 a favor, i el 
PDC també hi va votar favorablement.

Aprovació definitiva de l’establiment del 
servei municipal de transport adaptat i 
del seu reglament regulador: Després de 
l’aprovació inicial del Reglament en el ple de 
maig, ens van assessorar des del Departament 
de Transports de la Generalitat sobre la conve-
niència de canviar un punt, fent el servei gra-
tuït i pagant en funció de les hores que la Re-
sidència es queda sense el servei de transport 
adaptat. Es va aprovar per unanimitat.

Aprovació de l’ordenança municipal de 
veïnatge i ús de l’espai públic de Sant Hi-
lari Sacalm: Aquesta ordenança pretén regu-
lar els drets i deures de la ciutadania i també 
de les autoritats locals, per caminar cap a una 
societat més respectuosa, més amable amb 
el medi ambient i més cívica. L’ordenança no 
té una voluntat sancionadora, però contempla 
unes sancions per vetllar pel compliment de la 
mateixa. Es va aprovar per unanimitat amb al-
gunes modificacions al text inicial proposades 
pel PDC.

Pla local de joventut 2016-2019: El Pla Lo-
cal de Joventut de cara als propers quatre anys 
s’ha elaborat des de la regidoria de Joventut i 
ha comptat amb diverses sessions de partici-
pació dels propis joves. A partir d’aquí s’han 
establert unes línies de treball, que hauran de 
desembocar en projectes per complir els ob-

jectius que s’hi marquen. Es va aprovar per 
unanimitat.

Contribucions especials per la instal·lació 
de pilones per la regulació de l’accés ro-
dat a Cal Sastre: Després de converses amb 
els veïns de Cal Sastre, s’ha cregut oportú po-
sar una pilona a l’entrada de la urbanització 
per minimitzar els problemes de trànsit exces-
sivament ràpid, sorolls i altres que es donen a 
la zona. Per a fer-ho, els veïns seran els que 
pagaran la pilona, i l’ajuntament els treballs 
d’instal·lació. En aquest punt es proposaven 
les taxes de les contribucions especials per pa-
gar la pilona. Es va aprovar per unanimitat.

Adquisició de nau per a la implantació de 
parc de bombers i altres serveis munici-
pals: La nau que actualment ocupen els bom-
bers voluntaris és de lloguer i s’hi haurien de 
fer millores substancials. Per aquest motiu s’ha 
cregut oportú comprar una nau per als bom-
bers, demanant un crèdit amb una quota men-
sual igual o inferior al lloguer que es paga en 
l’actualitat i passant a ser de propietat munici-
pal. Es va aprovar per unanimitat.

Aprovació expedient 1/2016 de modifica-
ció del pressupost: En aquest punt es feien 
tres modificacions pressupostàries de punts 
que havien sortit anteriorment en el ple. Per 
una banda, la pilona de Cal Sastre, per l’altra 
la compra de la nau dels bombers i, per últim, 
la venda del solar del carrer Sant Jordi. Es va 
aprovar per unanimitat.

Servei de subministrament domicilia-
ri d’aigua potable al sector Cal Sastre: 
L’ajuntament ha agafat la titularitat del servei 
d’abastament d’aigua potable a Cal Sastre, 
de manera transitòria i provisional, fins que 
s’arregli el tema del servei d’aigua a la resta 
del poble, en compliment de la sentència del 
Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. Es 
va aprovar per unanimitat.
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Representació de l’obra de teatre “El test” a càrrec del grup de Teatre de Sant Hilari, dimecres al 
vespre (Fotografia: Irene Fotògraf).

Pregó d’inici de la Festa Major, que va córrer a càrrec del Col·legi Sant Josep, que enguany 
celebra el cinquantè aniversari de la construcció de l’edifici actual (Fotografia: Irene Fotògraf).

Correfoc a càrrec dels “Guillables”, que van omplir els carrers de foc i animació per a tothom 
(Fotografia: Irene Fotògraf).

Us deixem en les pàgines següents amb un re-
cull d’imatges de la Festa Major d’enguany.

No ens hi caben fotos de totes les activitats 
que es van fer, ja que van ser moltes, però sí 

un tastet del que va ser una Festa Major molt 
participativa, amb moltes activitats molt diver-
ses i que pensem que van ser molt ben acolli-
des per la gent de Sant Hilari.
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Partit de futbol de Festa Major, entre el CE Sant Hilari i el Torelló, que va guanyar  el Torelló per 1 a 3.

La gimcana marrana, organitzada pel Carro del Mam, va divertir un any més tant als participants 
com al públic el divendres a la tarda, amb noves proves en cada edició (Fotografia: Irene Fotògraf).

Espectacle infantil amb Jaume Barri, divendres al matí als jardins de Can Rovira.                                     
(Fotografia: Irene Fotògraf).
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Trobada de colles geganteres, amb els geganters de Sant Hilari i la colla gegantera convidada, 
de Santa Coloma de Farners, organitzat amb l’associació Bup-bup’s.

Imatges de la baixada de carretons, en la seva 35ena edició, la més antiga de Catalunya            
(Fotografies: Irene Fotògraf).

Sopar de divendres a la nit, un dels canvis d’enguany, que va tenir molt bona acollida, amb gairebé 
200 persones que van gaudir del sopar i posterior ball al pavelló amb l’orquestra Nova Saturn.



9

Festa Major 2016

Trobada de puntaires de 31 associacions de diferents indrets de Catalunya, diumenge al matí a la 
plaça Gravalosa, organitzada pel Casal de Can Blat (Fotografia: Irene Fotògraf).

Concert de final de Festa Major amb el grup de gòspel The Sey Sisters (Fotografia: Irene Fotògraf).

Festa de l’escuma després de la baixada de carretons, dissabte a la tarda, amb el DJ Dik Lewis 
(Fotografia: Irene Fotògraf).



El Partit Independent de les Guilleries cele-

brarà la seva assemblea anual el dissabte 12 

de novembre al matí a la Sala Noble.

En aquesta assemblea anual del PIG, com és 

habitual, s’explicaran aspectes del dia a dia del 

partit, però també es reserva un espai impor-

tant per a la conversa amb els assistents.

Per a nosaltres, com sempre hem dit, és molt 

important estar en contacte amb la ciutada-

nia, i més ara, que les nostres responsabilitats 

de govern fan que necessitem més que mai 

l’opinió de la gent del poble per seguir encarant 

els reptes que tenim de cara al futur.

Per això us convidem a tots i a totes a venir a 

l’assemblea a debatre amb nosaltres aspectes 

d’interès general i també a fer propostes per 

millorar coses que creieu que es poden fer mi-

llor.

L’assemblea es celebrarà a la Sala Noble i co-

mençarà a 2/4 d’11 del matí.

Us hi esperem, entre tots construirem un poble 

millor.
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Festa Major 2016 / Assemblea del PIG

Com hem dit en pàgines anteriors, estem con-
tents del desenvolupament de la Festa Major i 
de la participació de la gent en tots els actes 
organitzats.

Tot i així, sempre hi ha coses que es poden 
fer millor, i hem d’intentar, de cara a propers 
anys, corregir alguns aspectes de la festa en 
els quals hem detectat algunes mancances.

Detallem a continuació quines coses hem vist 
que es poden millorar, però també us dema-
nem que, en cas que creieu que es pot polir 
algun altre aspecte, ens ho feu saber.

Coses a millorar:

- Si hi ha un accident durant la baixada de ca-
rretons, haurem de donar indicacions als vigi-
lants perquè facin el recorregut informant de la 
situació al públic, perquè aquest any hi havia 
gent anava marxant pensant-se que la baixada 
de carretons s’havia acabat,

- Concert de dissabte nit pavelló d’esports: El 
cost del concert és molt elevat en proporció a 
la quantitat de gent que va a veure’l. Potser 

per al públic d’entre 40 i 50 anys podríem bus-
car un altre tipus de concert amb una altra ubi-
cació que, sense tant cost, tingui més èxit i 
participació.

- Falten activitats per la franja d’edat de 40 a 
60 anys, aproximadament.

- Dijous a la nit hi ha poca gent a les barraques 
i aquestes tenen pocs ingressos.

- Diumenge a la tarda no es va programar cap 
activitat. La gent va aprofitar per anar a la fira 
però per ser Festa Major no es veia prou am-
bient.

- S’hauria d’organitzar millor que els gegants 
i l’espectacle infantil de divendres matí no es 
solapin. En Jaume Barri va començar quan els 
gegants encara estaven fent la cercavila.

- La zona d’espectacle infantil de divendres al 
matí es va traslladar als jardins de Can Rovira 
però, tot i haver-se canviat d’ubicació per la 
molèstia del sol de l’any anterior, tampoc no 
és adequada perquè queda amagat i també hi 
toca el sol.

Coses a millorar de la Festa Major

L’assemblea del PIG serà el 12 de novembre
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Diada / Font Picant

Com ja és tradició, les entitats i partits polí-
tics del poble van fer l’ofrena al General Mo-
ragues per commemorar l’11 de setembre, 
en una altra Diada que va ser històrica a ni-
vell de Catalunya, amb manifestacions a 5 
ciutats del país. Als vilatans i vilatanes de 
Sant Hilari ens va tocar anar a Salt, on es 
van aplegar a la tarda més de 135.000 per-
sones, en una altra demostració de volun-
tat ciutadana d’avançar cap a un Estat propi.

El 15 d’agost es va celebrar la Festa Major 
de la Font Picant, que aquest any va comp-
tar amb la novetat de la presència dels ge-
gants de Sant Hilari, en Bernat i la Blanca.

Posteriorment, ha va haver un concert el duet 
Amalgama i una exposició de David Sán-
chez Leon, que es va anar descobrint a me-
sura que avançaven els temes musicals.

Ofrena al General Moragues

Festa Major de la Font Picant



Fer política també és fer pedagogia

Continuant amb la idea de fer difusió 
d’alternatives a tot un plegat d’accions que fem 
per inèrcia en el nostre dia a dia i donar sortida 
a petits gestos que poden tenir repercussió a 
nivell global, en aquesta publicació parlarem 
del tema de l’energia.

Enguany, més que mai, hem pogut comprovar 
en la nostra pell el canvi climàtic. Potser no 
cal explicar gran cosa dels efectes que fins 
ara podíem intuir i ara ja comencem a patir. 
Quan pensem en el planeta, aquests efectes ja 
són devastadors i molt alarmants; l’augment 
de 0’85 º de la temperatura mitjana provoca 
sequera, canvis en l’agricultura, fenòmens 
meteorològics extrems, deteriorament de la 
salut...

Aquest problema de l’escalfament global 
l’ha produït l’home, per tant l’home ha de 
poder solucionar-lo.

Atès que les emissions que 
provoquen aquest escalfament 
de la terra són degudes 
principalment al sistema 
energètic actual, basat en la 
crema de combustibles 

fòssils; l’única solució real del problema del 
canvi climàtic és la substitució completa dels 
combustibles fòssils per energies renovables –
solar, eòlica, geotèrmica, onades, hidràulica i 
biomassa–, juntament amb l’estalvi i l’ús 
eficient de l’energia. Disposem de la tecnologia 
i necessitem voluntat política i implicació de 
cada un de nosaltres en el nostre mode de 
vida,  els nostres hàbits de desplaçament i en 
el nostre comportament en general.

Comptant que ja tenim clar que l’estalvi 
d’electricitat, aigua i combustible repercuteix 
també en l’estalvi econòmic i ambiental, volem 
proposar una altra acció que podem fer, i que 
la seva repercussió va més enllà  de l’estalvi 
econòmic. 

L’any 2010 un grup de persones van crear 
la cooperativa Som Energia amb l’objectiu 
de produir i comercialitzar energies d’origen 
renovable. La seva seu és a la universitat de 
Girona.

El 2014 neix Lucera, que també ofereix els 
serveis de comercialitzar energia verda, però 
no en produeix i la seva seu és a Alacant. 

Quan decidim contractar la 
facturació de la llum en 
aquestes empreses estem 
fent dues accions importants: 
contractar energia neta 
(provocant  la necessitat de 
produir-ne); i de rebot, deixar 

de donar beneficis a empreses com Endesa, 
Hiberdrola, Red Eléctrica... que ja fa massa 
temps que tenen el monopoli de l’energia al 
nostre país.

Contractar la facturació elèctrica amb aquestes 
empreses no és gens complicat ni més car. 
Només cal informar-se als seus web, que són 
molt clars i senzills. Aquí deixem un llistat 
d’empreses que en l’actualitat comercialitzen 
energia renovable:
•  Som Energia – Cooperativa. Universitat de 
Girona
•  Aura energía
•  Goiener - Cooperativa
•  Gesternova
•  Enara Energia
•  Esfera luz
•  Energética Coop - Cooperativa
•  Solabria - Cooperativa
•  Ecovatios
•  Nosa enerxia - Cooperativa
•  Lucera
•  Pepe Energy
•  Hola luz
•  Seneo - Cooperativa
•  Zencer - Cooperativa
•  Syder

Energies alternatives


